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مذاکرات به نتیجه 
می رسد

با خدمت به مردم منشاء 
ایجاد رضایت باشید

بین الملل  مسائل  کارشناس  یک 
گفت: معتقدم مذاکرات به توافق منجر 
می شود چون طرف مقابل هم زمان 
برایش مهم است؛ به باور آنها اتلاف 
وقت باعث می شود گریز هسته ای ایران 
کمتر شود، از این رو فکر می کنم خیلی 
هم این مذاکرات نمی تواند طول بکشد. 
جهانبخش ایزدی اظهار کرد: یکی از 
موارد اختلافی در شکل کار این بود 
که آیا مذاکره از جایی شروع شود که 
 قطع شده بود، یعنی مبنا مذاکرات وین

۶ باشد یا نه که در نهایت مقرر شد از همان 
پیش نویس وین ۶ شروع شود با اضافاتی 
که ایران به متن در این دور از مذاکرات 
افزود. نکته دیگر به لحاظ شکلی این است 
که تیم مذاکره کننده فعلی کشورمان 
منتقد برجام و رویکرد انفعالی دولت قبل 
است، فارغ از این که محتوای برجام چه 
بود. از این رو دولت جدید و این تیم با 
دست پرتر و مطالبه بیشتر و در واقع برای 
امتیازگیری بیشتر وارد عمل شد. مساله 
شکلی سوم این بود که تیم مذاکره کننده 
قبلی در روند مذاکرات برجام با آمریکا به 
طور مستقیم مذاکره می کرد و این باعث 
شفاف بودن مباحث و تسریع در روند 

می شد اکنون اینطور نیست.

معاون اول رئیس جمهور تأکید کرد: 
شهرداری ها به دلیل حجم بالای ارائه 
خدمات به عموم مردم می توانند منشأ 
ایجاد رضایت در میان اقشار مختلف 
باشند. محمد مخبر با اشاره به نقش پررنگ 
شهرداری ها در زمینه افزایش شادابی و 
نشاط اجتماعی به عنوان یکی از وظایف 
شهرداری ها به ویژه در کلانشهرها، از 
شهرداران خواست تا با تقویت هویت های 
محله ای و توجه به سبک زندگی اسلامی- 
ایرانی پیوندهای اجتماعی را در میان 
مردم انسجام بخشند. وی تأکید کرد: 
شهرداری ها در سراسر کشور در ایجاد 
الگوی مناسب برای سبک زندگی، افزایش 
روحیه و نشاط اجتماعی و همچنین 
نگرش مردم نقش کلیدی و اساسی ایفا 
می کنند اما دولت ها در دهه های گذشته 
به این بخش از ساختار مهم کشور کمتر 
توجه کرده اند. مخبر با اشاره به منویات 
ودغدغه های مقام معظم رهبری مبنی بر 
حل مشکل حاشیه نشینی در کلانشهرها و 
شهرهای بزرگ گفت: وجود پدیده حاشیه 
نشینی و ایجاد سکونت گاههای غیررسمی 
در شان نظام جمهوری اسلامی ایران 
نیست و باید با رصد مداوم و پیش بینی 
منابع لازم حرکت بزرگی را در زمینه رفع 

حاشیه نشینی دنبال کرد. 

سـرمقــاله

اگر پوپولیسم را ملاک قرار بدهیم، قطعا این سیاست و تصمیم 
درست بوده است اما فقط تعجب می کنم از مشاوران، معاونان و 
کسانی که با رئیس دولت و اقتصاددان هستند. شاید از محسن 
رضایی که خواسته باشند این تصمیم را عملی بکنند، ایشان در 
دوران انتخابات ریاست جمهوری هم این افکار و عقاید را مطرح 
می کرد و حتی اعلام می کرد که یارانه بیشتری هم خواهیم 
پرداخت. اما تعجبم از دکتر فرهاد رهبر و سایر کسانی است 
که اقتصاد می دانند و تن به یک همچنین تصمیمی داده اند. 
این تصمیم نه تنها دقیق نیست بلکه تصمیم پرداخت یارانه 
45500تومان هم نادرست بود و صرفا اساس و مبنای آن بر روی 
ملاحظات خاص بود. اسمش »هدفمند سازی یارانه ها« است ولی 
درعمل از 1389 تا به امروز که یارانه های نقدی پرداخت شده 
است تنها چیزی که وجود نداشته هدفمندی بوده است. بیش 
از 70 میلیون یارانه 45500تومان دریافت می کنند در حالی که 
میلیون ها نفر از آنها نباید این یارانه را دریافت کنند، در حالی که 
خیلی از کسانی که یارانه 45500تومان دریافت می کنند بایدی 
دو یا سه برابر این مبلغ را دریافت کنند، به زبان ساده تر خیلی 
ازکسانی که یارانه 45500تومان دریافت می کنند، در حقیقت 
نباید این مبلغ را دریافت می کردند و به جای آن دیگران باید دو 
یا سه برابر دریافت بکنند اما نظام چون این قابلیت و توانایی را 
ندارد که یارانه ها را هدفمند پرداخت کند، خیال خودش را راحت 
کرده و به همه یکسان یارانه 45500تومان پرداخت می کند و یک 
درصد خیلی کمی را که دیگر اظهر من الشمس هستند، آمده کنار 
گذاشته است. حکایت یارانه 90 یا 100 هزار تومان هم دقیقا همین 
است. کسر قابل توجهی از جمعیت این یارانه را دریافت خواهند 
کرد که خیلی نیازی به آن ندارد، درعوض خیلی ها که باید خیلی 
بیشتر از این یارانه دریافت بکنند در حقیقت همان مقدار ثابت را 
دریافت می کنند. تا زمانی که نظام پرداخت یارانه هدفمند نشده 
باشد و همچنان گُتره ای به همه دارد یکپارچه پرداخت می شود این 
سیستم غلط است چه 45 هزار تومان، 90 یا 100 هزار تومان هر 
وقت که کشور این توانایی و قابلیت را پیدا بکند که پرداخت یارانه 
را هدفمند نماید آن وقت می توانیم بگوییم به عدالت اجتماعی 
رسیده ایم. متاسفانه، متاسفانه و باز هم متاسفانه نمی توانیم 
بگوییم چه کسی واقعا کم درآمد است و باید یارانه دریافت کند و 
چه کسی نیازی به دریافت یارانه ندارد و تا وقتی که این توانایی و 
قابلیت مندی تحقق پیدا نکند این تصمیمات به جز اینکه در کوتاه 

مدت معروفیت و محبوبیت به بارآورد فایده لازم دیگری ندارد.

فروافتادن از چاله به چاه

واکنش پلیس به شکایت طلاب 
رئیس پلیس تهران در واکنش به شکایت تعدادی 
از طلاب علیه بازیگران بدحجاب در اینستاگرام، 
توضیحاتی داد. سردار حسین رحیمی فرمانده انتظامی 
تهران اظهار کرد: بازیگران و ورزشکارانی که الگو های 
جامعه و جوانان هستند باید نسبت به سایر اقشار در 
موارد مختلف بیش ترین مراقبت ها را داشته باشند. به 
گفته سردار رحیمی قبلا تذکراتی به تعدادی از افراد 
داده شده است. گفتنی است که تعدادی از طلاب به 
دلیل انتشار تصاویر بد حجاب برخی از بازیگران زن در 
صفحات مجازی خود، علیه آن ها شکایت کرده بودند. 

رأی محکومیت آمریکا 
معاونت امور بین الملل قوه قضائیه از صدور رأی 
محکومیت آمریکا نسبت به زندانیان سیاسی قبل 
از انقلاب اسلامی خبر داد. این معاونت اعلام کرد: 
تعداد خواهان های این پرونده ها 55 نفر از زندانیان 
سیاسی و ورثه آن ها از استان های تهران، گلستان، 
قزوین، آذربایجان شرقی و آذربایجان غربی هستند. 
خواندگان این پرونده ها نیز دولت آمریکا، سازمان 
سیا، وزارت خزانه داری و بانک مرکزی و ورثه 7 نفر از 
رؤسای جمهور پیشین و مقامات آمریکا می باشند. لازم 
به توضیح است از ابتدای سال جاری تاکنون، محاکم 
آمریکا علیه دولت و مقامات ایرانی مبلغی حدود 19 
میلیارد دلار رای صادر کرده اند. یکی از برنامه های 
نظام قضائی، شناسایی اموال و دارایی های آمریکا در 
کشورهای ثالث از طرق مختلف و انجام هماهنگی با 
محاکم آن کشورها برای بررسی امکان اجرای این 

احکام است. 

افزایش قیمت بنزین کذب است
رئیس کمیسیون انرژی مجلس تاکید کرد: تاکنون 
بحثی درباره افزایش قیمت بنزین در کمیسیون انرژی 
مطرح نشده است. فریدون حسنوند با اشاره به مباحث 
مطرح شده در رسانه ها درباره افزایش قیمت بنزین 
در سال آینده، بیان کرد: تاکنون در دولت و مجلس 
بحثی درباره افزایش قیمت بنزین برای سال آینده 
مطرح نشده است و موضوعات مطرح شده در رسانه ها 

گمانه زنی است. 

تعطیلی مدارس صحیح نیست
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید 
بر لزوم اقدام قاطع مسئولان برای جلوگیری از شیوع 
گسترده سویه امُیکرون کرونا ویروس در کشور و لزوم 
توجه به سلامت دانش آموزان در این شرایط عنوان 
کرد: به هرشکل تعطیلی مدارس صحیح نیست، 
در این دوساله به دلیل تعطیلی مدارس شاهد افت 
تحصیلی دانش آموزان بودیم. امانقلیچ شادمهر با 
اشاره به اعلام رسمی ورود سویه امُیکرون ویروس 
کرونا در کشور و نگرانی خانواده ها برای برگزاری 
کلاس های درس به صورت حضوری بیان کرد: در 
این حوزه باید به بررسی ابعاد مختلف بپردازیم، برای 
مثال در خصوص رعایت پروتکل ها باید بگویم که اگر 
رعایت این پروتکل های بهداشتی تاثیرگذار بود باید در 
گذشته شاهد تاثیرگذاری آن می بودیم، اما متاسفانه 
این پروتکل ها آنگونه که باید تاثیرگذار نیست، البته 
متخصصین و کارشناسان باید به بررسی ابعاد این 
موضوع بپردازند و درخصوص مسائلی همچون تزریق 
دز سوم واکسنی که در برابر سویه امیکرون کارایی 

داشته باشد تصمیم گیری کنند. 

قانون آزادی تجمعات نداریم 
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای 
مجلس گفت: طرح نحوه تشکیل تجمعات و برگزاری 
راهپیمایی ها به دنبال تبیین چارچوب و ضوابط تبیین 
اصل بیست و هفتم قانون اساسی است. محمدصالح 
جوکار گفت: بحث تجمعات باید نظام مند شده و ضوابط 
برای اخذ مجوز جهت برگزاری راهپیمایی تبیین شود. 
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها افزود: در 
اصل ۲7 قانون اساسی آمده که تشکیل اجتماعات و 
راهپیمایی ها، بدون حمل سلاح، به شرط آنکه مخل 
به مبانی اسلام نباشد آزاد است اما تاکنون قانونی برای 
آن نوشته نشده بود. جوکار ادامه داد: این طرح به دنبال 
تبیین چارچوب و ضوابط برای درخواست تجمع و 
اخذ مجوز آن براساس اصل ۲7 قانون اساسی است 

تا تجمعات و برگزاری راهپیمایی ها قانون مند شوند. 

انهدام دشمن قبل از نزدیک شدن 
فرمانده نیروی دریایی سپاه، گفت: در رزمایش 
پیامبر اعظم 17، دفاع مستحکم از جزایر را انجام 
دادیم و نشان دادیم که قبل از نزدیک شدن دشمن، 
آنها را منهدم می کنیم و چنانچه بخشی از دشمن عبور 
کرد با سلاح های ممانعتی، آنها را مورد اصابت قرار 
می دهیم. دریادار پاسدار علیرضا تنگسیری گفت: 
یکی از افتخارات ما این است که سلاح ها و مهماتی که 
در این رزمایش استفاده شده، ایرانی است و در داخل 
تولید می شود؛ دقت این سلاح ها بسیار بالاست که این 

هم از افتخارات دیگر ما است. 

واکنش به یک بیانیه 
سفیر ایران در انگلیس در واکنش به بیانیه مشترک 
اعضای شورای همکاری خلیج فارس و انگلیس تصریح 
کرد: راه امنیت، دوستی و سعادت منطقه، نه از لندن که 
از تهران و با مشارکت همه کشورهای منطقه می گذرد. 
»محسن بهاروند« سفیر ایران در لندن در پستی 
اینستاگرامی نوشت: باعث تأسف است که بعضی از 
کشورهای عربی آغوش باز ایران برای مذاکره، مفاهمه و 
سیاست همسایگی محترمانه را نادیده گرفته و در لندن 
علیه ایران بزرگ و مقتدر بیانیه صادر می کنند. سفیر 
ایران در انگلیس با بیان این که آن ها در این بیانیه از ایران 
خواسته اند که آخرین فرصت را غنیمت به شمارد و توافق 
هسته ای را پیش ببرد، در امور دیگران دخالت نکند، 
فعالیت های مخرب نداشته باشد و سخنان کلی و مبهم از 
این دست، خاطرنشان کرد: ایران سال ها است که همین 

درخواست ها را از این کشورها و کشور انگلیس دارد.

خبـــر

آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام هر چند که در 
آخرین دور برگزار شده با سخنان مثبت، امید بخش و 
رو به جلو همراه بود و رویکردی امیدوارانه در بستری از 
واقع گرایی در تعریف اوضاع جاری را به نمایش گذاشت  
اما باید به این نکته نیز اذعان داشت که هنوز بخش 
اعظمی از مسائل و اختلافات حل نشده باقی است 
که عدم توافق و اشتراک طرفینی در هر کدام شاید 
کلیت مذاکرات را با شکست روبرو کند. از همین رو 
است که اکنون نیز که طرفین برجام مذاکرات را به 
مدت 10 روز تا اوایل ژانویه به حالت تعلیق در آورده اند 
هنوز اظهار نظرهایی در خصوص آنچه قرار است در 
مذاکرات پیش رو رخ دهد بیان می شود و با همه این 
تفاسیر همه طرف ها در برزخ انتخابی سخت قرار دارند. 
انتخابی که نوع رویکرد طرفین را به احیا یا فروپاشی 
توافق هسته ای نشان می دهد. قدر مسلم اگر روندها و 
رویکردها همینطور سازنده و مثبت پیش برود می توان 
انتظار تعامل بیشتر و همگرایی از سوی سایر طرف ها 
در راستای رسیدن به توافقی پایدار  و جامع الاطراف را 
داشت اما اگر در دور جدید مذاکرات بیش از اشتراکات؛ 
اختلافات بروز کند چندان بعید نخواهد بود که مذاکرات 
به نتیجه نرسد و حداقل در بهترین شرایط به دوره  های 
بعدی کشیده شود. باید منتظر ماند و دید که در دور 
هشتم مذاکرات دود سفید از هتل کوبورگ وین در 
جهت احیای برجام برخواهد خواست یا اینکه باید 

منتظر دورهای بعدی مذاکرات باشیم. 
  امید به توافق 

آخرین دور معلق مانده مذاکرات برجامی در وین، 
برخی امیدواری ها را در نزدیک شدن طرف ها به توافق 
ایجاد کرد. این امید بلافاصله در بازار ارز های خارجی 
ایران بازتاب یافت. در این حال، این واقعیت را نمایان 
کرد که کاهش قیمت ها در این بازار و بلکه دیگر اقلام  
ونیز تحولات منطقه خلیج فارس با فرایند مذاکرات وین 
رابطه مستقیم دارد؛ اگرچه اتفاقات آینده هنوز در پرده 
ابهام است.  برخی براین باورند که حالا توپ در زمین 
تهران است که باید میان یکی از گزینه های پیش رو را 
انتخاب کند. برخی دیگر، توپ را در زمین طرف های 
بلوک غرب و خاصه واشنگتن دنبال می کنند اینکه آیا 
حاضرند در آخرین لحظات به چارچوب توافق موقت با 
تهران تن دهند؟  تردید نیست که طرف ها در بهترین 
وضع باید به »توافق موقت« تن دهند. جز این و در این 
فرصت، امری محال خواهد بود؛ زیرا برای رسیدن به 
یک توافق جامع، فرصت بیشتری لازم است. این اتفاق 
در مجال کنونی ممکن نیست. اما ایده توافق موقت که 
به نظر می رسد همه طرف ها با آن هم سو هستند، چه 
مختصاتی دارد؟ تهران برای قبول یا رد آنچه در دور 
هفتم مذاکرات پیشنهاد شده، فرصت خواسته است. 

بر اساس گزارش ها، اعضای حاضر در وین برای این 
فرصت که به نظر می رسد سقف آن ششم دی  ماه آینده 
باشد، از خود انعطاف نشان داده اند. این انعطاف به زعم 
مذاکره کنندگان، نشانی از امید به توافقی است هرچند 
موقت اما راهگشا در آینده که می تواند گفت گوهایی 
کشدار ولی با دستورکار معلوم باشد. صورت مساله 
تا اندازه ای روشن است؛ اینکه همه اعضای مذاکره 
کننده مستقیم و غیر مستقیم با تهران در وین، موضعی 
مشترک را پیش روی تهران قرار داده اند. در این حال 
پیشنهادهای طرف ایرانی خود را نیز در این موضع 
لحاظ کرده اند. اما به رغم توجه گسترده رسانه ها و 
سخنگویان مذاکرات وین، از جمله فعال ترین آنان؛ 
یعنی »میخائیل اولیانف« نماینده ویژه روسیه در وین، 
کم و کیف پیشنهاد ها برای توافق موقت در پرده ابهام 
است. همه آنچه در این باره گفته می شود، کلی  گویی 
توام با لفاظی های آمیخته به تهدید و تطمیع متقابل 
است. اگر پذیرفته شود که مذاکره کنندگان با تهران 
در وین، از موضع مشترک و روشن برخوردارند، حالا 
این تهران است که باید دست به انتخاب بزند. هرچه 
هست، این انتخاب به اندازه ای اهمیت دارد که طرف 
ایرانی برای تصمیم درباره قبول یا رد آن، مجال خواسته 
است. پرسش این است: آیا دور هشتم مذاکرات در وین 
که ممکن است از امروز تا ششم دی  آینده و پیش از 
پایان سال میلادی، برگزار شود، سقف انتخاب نهایی 
همه مذاکره کنندگان در وین است؟ و در واقع آخرین 

فرصت برای ماندگاری برجام؟ 
 بیانیه برجامی وزیران خارجه کشورهای عربی 
وزیران خارجه کشورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس و وزیر خارجه انگلیس در نشستی مذاکرات 
وین را آخرین فرصت برای احیای برجام عنوان کردند. 
وزیران خارجه کشورهای عضو شورای همکاری 
خلیج فارس به ریاست فیصل بن فرحان، وزیر خارجه 
عربستان با لیز تراس، وزیر خارجه انگلیس در لندن 
نشستی برگراز کردند و شرکت کنندگان در این نشست 
متعهد به منع حمایت های تسلیحاتی از انصارا... یمن 
و هم پیمانان آن ها شدند. در این بیانیه وزرای خارجه 
کشورهای عربی حاشیه خلیج فارس و انگلیس، 
مذاکرات وین را آخرین فرصت برای احیای توافق 
هسته ای و آن چه تداوم تنش های هسته ای ایران 
عنوان شده را منجر به ایجاد ناامنی در منطقه و جهان 
خوانده اند. در این بیانیه همچنین تاکید شده است که 
بحران یمن نیاز مبرمی به راه حل سیاسی از طریق 

مذاکرات دارد.
  واکنش سفیر

سفیر کشورمان در انگلیس با انتشار پستی در 
اینستاگرام به به بیانیه انگلیس و کشورهای حاشیه 

خلیج فارس در خصوص ایران واکنش نشان داد. محسن 
بهاروند در صفحه اینستاگرام خود نوشت؛ باعث تاسف 
است که بعضی از کشورهای عربی آغوش باز ایران برای 
مذاکره، مفاهمه و سیاست همسایگی محترمانه را 
نادیده گرفته و در لندن علیه ایران بزرگ و مقتدر بیانیه 
صادر می کنند. راه امنیت، دوستی و سعادت منطقه نه 
از لندن که از تهران و با مشارکت همه کشورهای منطقه 
می گذرد. آنها و انگلیس از ایران خواسته اند که آخرین 
فرصت را غنیمت بشمارد و توافق هسته ای را پیش ببرد، 
در امور دیگران دخالت نکند، فعالیتهای مخرب نداشته 
باشد … و سخنان کلی و مبهم از این دست. ایران 
سال ها است که همین درخواست ها را از این کشورها و 
کشور انگلیس دارد. بنظر من اول باید نشست و بر اساس 
واقعیت روی زمین حساب کرد چه کسانی بیشترین 

دخالت بیجا و فعالیت مخرب در منطقه ما دارند. 
  پیشرفت هایی حاصل شد

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در مورد 
مذاکرات دور هفتم احیای برجام در وین اظهار داشت: 
همان طور که قبلا از همکارم درباره تجربیاتی که در 
بخش دوم دور هفتم داشته ایم شنیده اید، پیشرفت هایی  
در این دور حاصل شده است. البته ما چیزی که آژانس 
بین المللی انرژی اتمی و ایران درباره بازگردانی عناصر 
شفاف سازی در برنامه بازرسی آژانس در ایران و نصب 
دوباره دوربین ها در تاسیسات کرج اعلام کردند را هم 
مورد توجه قرار دادیم. ند پرایس گفت: این اقدامی مهم 
است. اقدامی استقبال کننده. اما در این زمینه دید بازی 
داریم چون این اقدامی بوده است که نباید از همان 
اول ضرورتی برای انجام دادنش می بود.  وی افزود: 
عامل دوم این پیش رفت نسبتا کمی که حاصل شده 
است و از همکاران شنیدید، این است که حالا ما درک 
مشترکی از این داریم که متن نهایی مبنای مذاکرات بر 
سر مسائل هسته ای چه خواهد بود. بنابراین همان طور 
که همکارانم گفتند، انگیزه و اشتیاقمان را برای جایی 
که فعلا هستیم و جایی که ممکن است به سمت آن 
برویم، نگه می داریم. هنوز کارهای زیادی مانده است 
که انجام بدهیم.  سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا 
درباره اقدام به لغو تحریم ها برای بازگشت آمریکا به 
پایبندی دوجانبه تصریح کرد: ما آماده ایم تحریم های 
ناسازگار با برجام را لغو کنیم. ایران هم می داند. گروه +1 
4 هم می داند. چیزی است که واقعا به وضوح گفته ایم.  
پرایس ادامه داد: آمریکا مادامی که ایران باز هم خود را 
تحت محدودیت های هسته ای قرار دهد، محدودیت 
های سخت موجود در برجام در زمینه راستی آزمایی ها و 
بازرسی ها و دیگر محدودیت هایی که برجام برای برنامه 
هسته ای ایران اعمال می کند، آماده لغو تحریم های 

ناسازگار با برجام خواهد بود.

صادق زیباکلام 
استاد دانشگاه

یـــادداشت

اروپا سخت نگران از دست دادن آمریکاست و روز به روز این باور 
تقویت می  شود. وزیر خارجه سابق آلمان در واکنش به حملات 
ترامپ به ناتو و تهدید اروپا گفته بود که روابط آمریکا با اروپا دچار 
تغییرات بنیادی شده است و این فقط ناشی از رفتار ترامپ نیست. 
در چنین شرایطی سیاستمداران اروپایی همه تلاش خود را به 
کار گرفته اند تا مانع از جدایی هر چه بیشتر سیاست های آمریکا 
و اروپا از همدیگر شوند. از قضا موضوع هسته    ای ایران جزو معدود 
موضوعات و به تعبیر دیپلمات   ها دستور   کارهای مشترکی ست که 
میان آمریکا و اروپا وجود دارد و در این مورد اختلاف    نظر چندانی 
میان لندن، پاریس، برلین و واشنگتن وجود ندارد. رفتار اروپا در 
برابر ترامپ و رویکرد آن نسبت به دولت بایدن از یک منطق واحد 
تبعیت می کند و آن تلاش برای جلوگیری از بی  اهمیت شدن 
اتحادیه اروپا برای واشنگتن است. اروپا به خوبی می    داند که با 
تشدید رقابت میان آمریکا و چین، جای چندانی برای مانور و 
قدرت نمایی در سیاست جهانی نخواهد داشت. کما اینکه برای 
حل مشکلات داخلی خود هم چاره   ای جز کمک گرفتن از آمریکا 
ندارد. پیمان اخیر امنیتی میان آمریکا، بریتانیا و استرالیا به خوبی 
نشان داد که نگاه واشنگتن به آینده سیاست جهانی چگونه است. 
در راهروهای قدرت در واشنگتن، جمهوری  خواهان و دموکرات ها 
سخت نگران پیامدهای منفی ظهور چین بر جایگاه آمریکا در 
جهان هستند و سایر مسائل در اولویت های بعدی قرار دارند. 
متحدان آمریکا در جهان و در راس آنها اتحادیه اروپا از آن بیم 
دارند که مشغول شدن همه حواس واشنگتن به مهار پکن باعث 
فراموشی آنها شود. از ریاض گرفته تا ابوظبی، تل آویو و بروکسل 
همه رهبران سیاسی در همان حال که نگران کاهش تعهدات 
آمریکا نسبت به خودشان هستند تلاش می    کنند روابط خود را 
با چین از نو تنظیم کنند. اروپا نیز مستثنی از این قاعده نیست. 
بعد از گزارش رسانه   های غربی درباره نقض حقوق بشر در استان 
سین کیانگ چین و به    کارگیری اجباری اویغورها در کارخانه    های 
شرکت  های چندملیتی تقریبا هیچ یک از شرکت های اروپایی 
حاضر به ترک چین و صرف نظر کردن از منافع اقتصادی خود 
نشدند. در این اوضاع و احوال سخت، اروپایی   ها امیدوارند که با 
همراهی کردن با آمریکا و به یک معنا همراه شدن با سیاست های 
آمریکا، سرعت کاهش اهمیت خود در جهان را کندتر کرده و 
بتوانند برای بهبود وضع خود چاره   ای بیندیشند. نگاه اروپا به 
احیای برجام در این بستر کلان سیاسی قابل فهم است. هیچ 
دولتی سیاست یکسان و دائمی ندارد بلکه تنها منافع هستند که 
دائمی   اند. دیروز منافع اروپا در این بود که در مقابل خروج ترامپ 
از برجام بایستد و با بازگرداندن تحریم ها علیه ایران مخالفت کند 
و امروز منافع آن ایجاب می    کند که برخلاف رویه چند سال پیش 
خود در اعمال فشار بر ایران با آمریکا همسو شود. دو سال پیش 
تحلیل اروپایی    ها این بود که اگر با ترامپ در اعمال فشار بر ایران 
همراه شوند آمریکا، اروپا را فراموش خواهد کرد و کنار خواهد 
گذاشت و امروز بر این باور هستند که اگر با دولت بایدن در اعمال 
فشار بر ایران همراه شوند، می  توانند از بروز شکاف بیشتر در روابط 
آمریکا با اتحادیه اروپا جلوگیری کنند. اروپا هیچ  گاه به تنهایی 
قادر به توافق با ایران و اجرای این توافق نبوده است و رهبران 
اروپایی به این واقعیت اعتراف کرده   اند. حتما برای اروپا توافق 
با ایران اهمیت دارد اما در تحلیل نهایی، اولویت اصلی بروکسل 

بهبود روابط با واشنگتن است.

اولویت اروپا، آمریکاست

»آرمان ملی« تحولات ناظر بر مذاکرات احیای برجام را بررسی می کند:

بيــــــم و اميــــــدهای برجامــــــــــــی 
 سخنگوی وزارت خارجه آمریکا: آماده لغو تحریم های ناسازگار با برجام هستیم

قوه قضائیه درباره انتشار نامه شورای نگهبان اعلام موضع کرد   
احتمال تعقیب قضایی علی لاریجانی 

 نامه شورای نگهبان توسط علی لاریجانی منتشر شده باشد قابل تعقیب است
 برخی از مسئولان در ارتباط با پرونده های بورس محکوم شدند  

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه درباره انتشار 
نامه محرمانه پیرامون رد صلاحیت علی لاریجانی 
و اینکه انتشار نامه محرمانه چه تبعاتی دارد اظهار 
داشت: افشای اسناد محرمانه به موجب قانون و 
آیین نامه طرز نگهداری اسناد سری و محرمانه دولتی 
جرم محسوب می شود و اگر کسی آن ها را به صورت 
غیرمجاز منتشر کند قابل تعقیب است. در مورد این 
نامه اگر مشخص شود از ناحیه ایشان منتشر شده قابل 
تعقیب و پیگیری است ولی باید از سوی دستگاه های 
اطلاعاتی بررسی شود که این نامه ای که مهرمحرمانه 
دارد توسط چه کسی منتشر شده است. در صورت 
شناسایی شخص منتشرکننده قابل تعقیب است. 
ذبیح ا... خداییان درباره دستور رئیس قوه قضائیه 
برای پیگیری موضوع بورس گفت: در هرکشوری بازار 
سرمایه مهم ترین بازار تولیدی است و مدتی است 
این بازار در کشور ما با نوسانات همراه بوده است. 
همکاران ما در سازمان بازرسی قبلا بازرسی هایی 
را انجام داد بودند و اقدام به هشدار و پیشنهادات به 
وزارت اقتصاد و سازمان بورسی کرده بودند، اما از آنجا 
که به این موارد توجه نشده بود برخی مسئولان حکم 
بدوی گرفته اند. البته برای برخی از مسئولان سابق 
بورس و اقتصاد و دارایی پرونده ای در سازمان بازرسی 
مطرح است و اگر توضیحات کافی نباشد پرونده به 
مرجع قضائی می رود و هم اکنون بازرسی از سازمان 
بورس درحال انجام است. برخی از مسئولان محکوم 
شدند، البته حکم در مرحله بدوی است و هنوز قطعی 
نشده است. وی درباره دادگاه های تخلفات ارزی بیان 
کرد: در رابطه با ارز 4۲00 تومانی در گذشته در این 
زمینه افرادی سوءاستفاده کردند که با آنها برخورد 
شد. پرونده های ارز 4۲00 تومانی که در دادسرای 
تهران تشکیل شد سه دسته اند. یک دسته ارزهای 
وارداتی هستند که در این راستا افراد زیادی اقدام 
به گرفتن ارز 4۲00 برای واردات کالاهای مورد نیاز 
جامعه کرده بودند ولی به تعهدات خود عمل نکردند 
و کالایی وارد نشده بود که با ورود دادسرای عمومی 

و انقلاب بیش از 1۲50 پرونده در تهران تشکیل شد 
و بیش از ۶00 پرونده با کیفرخواست به دادگاه ارسال 
شد و 555 نفر در این راستا دستگیر شدند و مبلغ آن 
حدود 10 میلیارد دلار بود. سخنگوی دستگاه قضا 
درباره فیش های حقوقی با مُهر محرمانه افزود: درباره 
این موضوع باید به قانون مراجعه کرد. محرمانه کردن 
فیش حقوقی افراد مشمول تعریف سند محرمانه در 
قانون نیست. اما راه مبارزه با پرداخت های نجومی، 
انتشار فیش حقوقی نیست چراکه ممکن است 
فیش ها حاوی مواردی باشد که فرد نخواهد در 
جامعه مطرح شود و برای حل این موضوع قانون 
گفته که فیش ها وارد سامانه پاکنا شود و اگر همه 
مدیران پرداخت های خود را در این سامانه ثبت 
نکنند برخوردهای قانونی صورت می گیرد؛ لذا باید 
توجه کرد که مبلغ واریزی متعلق به یک ماه بوده 
یا از گذشته طلب هایی وجود داشته است و باید 
بررسی ها انجام شود. در قوه قضائیه هم موردی 
اعلام شده بود که فرد حقوق نجومی دریافت کرده 
که توضیح لازم داده شد و مبلغ پرداخت شده برای 
فردی بوده که یکسال حقوق نگرفته بود. خداییان 
اضافه کرد: سند تحولی قوه قضائیه همچنان در 
دستور کار است و ستاد تحول قوه قضائیه با ریاست 
رئیس قوه قضائیه مرتب تشکیل می شود و این سند 
با جدیت در جریان است و بر روند اجرای آن نظارت 
می شود. فرمایش رئیس دستگاه قضا به مفهوم عدم 
اجرای سند تحول نیست و منظور ایشان این است که 
آن اقدامی که لازم است که تحول لازم در قوه قضائیه 
صورت بگیرد هنوز به نتیجه نرسیده است. هر چند 
اقدامات خوبی چه در دوره قبل و چه این دوره صورت 
گرفته اما ما هنوز راه های نرفته زیادی داریم و باید 
اقدامات بیشتری انجام دهیم. سخنگوی دستگاه قضا 
در خصوص رویکرد دستگاه قضا در خصوص حمایت 
از سوت زنان مطرح کرد: از گزارشگران فساد حمایت 
می کنیم. قانون هم روش گزارش فساد را اعلام کرده 
که قانون ارتقای سلامت اداری به خوبی این موضوع 

را لحاظ کرده است. اگر شخصی از فساد مطلع شد 
باید به طرق صحیح به مراجع قضائی اعلام کند و 
به تبعیت از قانون هویت این افراد محفوظ است. 
خداییان ادامه داد: سوال این است که آیا افشای 
فساد باید در رسانه ها باشد؟ در قانون هم ذکر شده 
که حمایت از گزارشگران فساد منوط به صحیح 
بودن گزارش و صحیح اعلام شدن گزارش باشد. 
در رابطه با فردی که اخیراً گزارش کرده و محکوم 
شده هم باید گفت که این پرونده شاکی خصوصی 
دارد. سخنگوی قوه قضائیه درباره اینکه در روزهای 
گذشته که موضوع جابه جایی قاضی مسعودی مقام و 
رسول قهرمانی خبری شد، ابراز داشت: قریب به 50 
نفر از همکاران ما در مجتمع ویژه رسیدگی به جرایم 
اقتصادی مشعول فعالیت اند و در دادسرا و دادگاه 
آن مشغول رسیدگی به جرایم هستند؛ لذا نقل و 
انتقال از یک مجتمع به مجتمع دیگر به خصوص 
در دادسراها امر طبیعی است. آقای مسعودی مقام 
همچنان در شعبه سوم دادگاه رسیدگی به جرایم 
اقتصادی هستند و هنوز مسئولیت دارند و همکاران 
ما در مجتمع ویژه اقتصادی در خدمت ایشان هستند 
و امر خاصی نیست که خدایی نکرده بخواهد در 
مسیر رسیدگی به پرونده ها چرخشی ایجاد شود، 
خیر اینگونه نیست و مبارزه با فساد همچنان ادامه 
دارد. خداییان تصریح کرد: مبارزه با جرایم اقتصادی 
مبتنی بر اسناد بالادستی است و سیاستی است که 
در دستور کار قوه قضائیه بوده است و سیاست مستمر 
است که ادامه دارد و بسیاری از پرونده هایی که شما 
شاهدید که در موردشان حکم صادر و اجرا می شود 
پرونده هایی هستند که در سال های گذشته تشکیل 
شدند و امروز به نتیجه می رسند و سیاستی نیست که 
ادامه نیابد. در بحث مبارزه با مفاسد اقتصادی ریاست 
فعلی قوه قضائیه مسولیت مبارزه با جرایم اقتصادی را 
برعهده داشت و اولین پرونده مبارزه با جرایم اقتصادی 
که در صدا و سیما تشکیل شد با مسولیت آقای اژه ای 

در دادگاه رسیدگی شد.

آرمان ملی: از اواسط سال 9۶ که نشانه های 
نوسانات بازار ارز مشخص شده بود، احمد عراقچی، 
معاون ارزی وقت بانک مرکزی که تازه به این 
سمت منصوب شده با هماهنگی رئیس بانک 
مرکزی تصمیم گرفت برای مدیریت بازار آشفته 
ارز به جای اقدامات تخصصی و علمی، مقادیری  
ارز را به صورت محرمانه و غیر رسمی به بازار 
قاچاق وارد کند تا بتواند قیمت ها را کنترل 
کند. در آن مقطع میثم خدایی مشاور دفتر 

رئیس جمهور وقت، فردی به نام سالار آقاخانی را 
که یک جوان متولد 70 و بی تجربه در این زمینه 
است به عراقچی معرفی کرد، تا مسئولیت فروش 
ارز در بازار غیر رسمی را به صورت محرمانه بر 
عهده بگیرد. آقاخانی بدین ترتیب وارد همکاری 
با بانک مرکزی شده و اصطلاحا مشغول انجام 
معاملات فردایی در بازار غیر رسمی ارز  شد که 
توسط خود بانک مرکزی در آن مقطع غیر قانونی 
اعلام شده بود. آقاخانی در ابتدا برای ورود به این 

کار، ۲0 میلیون درهم در حساب بانک مرکزی به 
عنوان سپرده و تضمین قرار داد که بعد از ۲ هفته 
این سپرده هم با دستور عراقچی به او بازگردانده 
شد! بدین ترتیب در فرآیندی غیر شفاف و 
غیرقانونی که البته با اطلاع سیف رئیس کل بانک 
مرکزی بوده، در هر مرحله بین 5 تا 8 میلیون دلار 
از منابع ارزشمند ارزی کشور، به آقاخانی داده 
 شده و این روند مجموعا تا ۲8 مرحله ادامه پیدا 
 کرد.                                                 ادامه صفحه 6

با اعلام پذیرش اعاده دادرسی 

دیوان عالی کشور سیف و عراقچی را مجرم ندانست

ترور شهید سلیمانی با دستور 
مستقیم رئیس جمهور آمریکا

دادستان کل کشور در دیدار با هیات 
عراقی رسیدگی کننده به پرونده ترور 
سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی گفت: 
باید ابعاد این جنایت که موجب جریحه دار 
شدن احساسات دو ملت و دیگر کشورهای 
آزادی خواه شده است، مشخص شده تا 
شاهد نتایج خوبی باشیم. حجت الاسلام 
والمسلمین منتظری افزود: تردیدی وجود 
ندارد که این جنایت با دستور مستقیم 
رئیس جمهور سابق آمریکا انجام شد 
و دلایل زیادی از جمله اظهارات افراد 
مختلف همچون مقامات نظامی و وزیر 
وقت امورخارجه در زمان های گوناگون 
وجود دارد و این مسائل گویای این 
حقیقت است که چه کسانی چه در اتاق 
فرماندهی آمریکا و عواملشان در عراق در 
این ترور نقش داشته اند.وی با بیان اینکه 
یکی از اقدامات خوب دولت عراق اخراج 
نیروهای آمریکا از خاک عراق است، گفت: 
همه ما می دانیم که گروهک تروریستی 
داعش ساخته و پرداخته آمریکا و اسرائیل 
است و ریشه همه گرفتاری های منطقه 

به علت حضور آمریکا در منطقه است. 

رحمان قهرمان پور
تحلیلگر مسائل بین الملل


